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Dragi krajani, 
po krajšem  premoru  se spet oglašamo z novo številko  va-
šega, našega lista.  Medtem  so dogodki  tekli  svojo  pot: po-
slovili  smo se od starega,  zaželeli  dobrodošlico  novemu 
letu,  za en dan odvrgli  vsakdanji  obraz  in si  nadeli  pustno 
masko,  z besedo poeta proslavili  slovenski  kulturni  praznik, 
podarili  cvet  ali  dva  ob dnevu  žena... že smo v  prvem 
četrtletju  1983, v  zraku  se napoveduje  pomlad,  bliža  se 
praznik  dela,  praznik  naše krajevne  skupnosti,  pa Dan mla-

dosti,  tretja  obletnica  nepozabnega spomina na Tita.  Da, 
čas gre  naprej. 
Tudi  v  letošnje  leto  smo vstopili  z novimi  načrti,  takimi  in 
drugačnimi.  Ki  naj  bodo bolj  življenjski,  utemeljeni  v  pra-
vih  potrebah  in resničnih  možnostih. 
V  naši  krajevni  skupnosti  tako  tudi  letos  ne bomo stali  kri-
žem rok:  z nekaj  tega smo že začeli,  nekaj  še bomo. Ker 
se vedno  najde  še marsikaj,  kar  je treba  in je tudi  vredno 
storiti  — za tistega,  ki  hoče in vajen  večino  stvari  povedati 
z delom. 
Ker  čas teče naprej,  mar  ne? Uredniški  odbor 

Misel ob krajevnem prazniku 
Letos praznuje naša krajevna skupnost že sedmič svoj kra-
jevni praznik. Za svoj krajevni praznik smo si prebivalci 
mesta Ilirska Bistrica izbrali 7. maj, dan osvoboditve mesta 
leta 1945. 
Tistega pomladnega dne je naše mesto dočakalo težko pri-
čakovano osvoboditev, ki so jo izbojevale enote JLA V 
sestavu 4. armade. 
Zadnji osvajalec naše domovine je moral klonit i pred 
močjo, ki je prihajala iz src našega ljudstva in položit i 
orožje, s katerim je hotel zlomiti naš zmagoviti pohod. 

Skupaj s sončnim majskim jut rom in osvoboditvijo je prišla 
tudi naša pomlad. Veselje v srcih borcev in prebivalcev 
mesta je kipelo in za trenutek je bilo pozabljeno vse pre-
stano trpljenje. 
Izmučena domovina je zahtevala nove napore in odrekanje. 
Uspešno smo obnovili domovino, zgradili novo industrijo. 
Ko danes pregledujemo to prehojeno pot, lahko s ponosom 
zremo nazaj, kaj vse smo dosegli z našim delom. Obnovili 
smo stara ognjišča, zgradili nešteto novih domov, obnovili 
smo stare in zgradili nove tovarne z modernejšo tehno-
logijo in opremo. Morda smo za dosego tega zajemali tudi 
s preveliko žlico, vsaj današnje gospodarske težave kažejo, 
da je v tem tudi nekaj resnice. 
Tudi v družbenem življenju smo od tistega maja pa do da-
nes napravili velik korak naprej. Razvijamo našo začrtano 
smer samoupravnega sistema. Z njim želimo najhitreje in 

najuspešneje razviti nove družbenoekonomske odnose, ki 
smo si j ih začrtali v ustavi, v zakonu o združenem delu in 
v kongresnih dokumentih naših družbenopolit ičnih organi-
zacij. 
Ovire, ki j ih srečujemo na tej pot i , premagujemo včasih z 
grenkim občutkom, da smo nanje premalo pripravljeni in 
organizirani, premalo odločni, da bi se spoprijeli z njimi, 
kakor da smo sprti z zavestjo samoupravljalca. Prav je, da 
se zavedamo teh slabosti in j ih skušamo kar najuspešneje 
premagati. 

PROGRAM PRIREDITEV OB PRAZNIKU KRAJEVNE 
SKUPNOSTI 

Petek, 6. maja 

Dom družbenih organizacij ob 18. uri: 
Slavnostna seja skupščine KS 
— podelitev priznanj 

— nastop pevskega zbora Dragotin Kette 

Dom JLA ob 19. uri: 
— predstavitev Svetinove knjige Med nebom in peklom 
— otvoritev razstave del Toneta Svetine 

Uresničevanje kadrovske politike 
V vseh delovnih okol j ih poteka javna razprava glede na Po-
ročilo o uresničevanju družbenega dogovora o temeljih 
kadrovske polit ike v občini Ilirska Bistrica v letih 
1980—1982, ki ga je pripravil odbor za spremljanje izva-
janja tega dogovora. 

Temeljne organizacije združenega dela in druge organizacije 
in skupnosti so v letu 1980 sprejele družbeni dogovor o 
temeljih kadrovske polit ike. Udeleženci so se dogovorili 
glede najpomembnejših nalog s področja kadrovske dejav-
nosti. Oceno o tem, kako uresničujejo družbeni dogovor, 
pa naj bi podali vsako leto. 

V poročilu je prvič doslej celoviteje prikazano uresniče-
vanje dogovorjenih nalog s področja kadrovske dejavnosti 
in stanje po posameznih kadrovskih funkcijah, ki so opre-
deljene v družbenem dogovoru. Predlagane so tudi pred-
nostne naloge in ukrepi za nadaljnje delo na vseh pod-
ročj ih kadrovske dejavnosti: pri načrtovanju kadrov, po-
klicnem usmerjanju, štipendiranju, kadrovanju za oprav-
ljanje najodgovornejših nalog in funkcij in pol i t ik i podelje-
vanja družbenih priznanj. 
Razpravljalci, zlasti udeleženci dogovora, pa naj bi v po-
globljeni razpravi o poročilu ocenili dosedanje delo kadrov-
skih služb in opredelili konkretne naloge za njihovo na-
daljnje delo. I.M. 



Obsežen program del KS 
V letošnjem letu si je zastavila krajevna skupnost obsežen 
in dokaj zahteven  program del, ki pa ga bomo uspešno rea-
lizirali le s pomočjo vseh zainteresiranih činiteljev. Osnutek 
programa del je bil izdelan na osnovi potreb, ki so bile evi-
dentirane na jesenskih zborih občanov. Vse potrebe oziro-
ma želje občanov so bile potem še usklajene na seji sveta 
KS, dokončno pa je program del potrdila skupščina KS na 
seji dne 17.3.1983. 
V tem letu bomo največ finančnih sredstev namenili in 
združili za ureditev dela Vojkovega drevoreda, in sicer od 
kolodvora do križišča z Gubčevo ulico. Izdelan bo nov 
pločnik, urejena kanalizacija in javna razsvetljava. Asfal-
tirali pa bomo del ceste in parkirni prostor pred gostilno 
Kolodvor. Vrednost vseh navedenih del znaša 2,4 milijona 
din, finančna sredstva pa bodo zagotovili E M O N A -
ILIRIJA, SKIS in KS. Ilirska Bistrica. V mestu bomo asfal-
tirali še manjše površine na Partizanskem hribu in v Roz-
manovi ulici. 
Na področju javne razsvetljave smo letos že zgradili raz-
svetljavo v delu Podgrajske ulice. Tu so občani s prosto-
voljnim delom opravili vsa zemeljska in gradbena dela. V 
spomladanskem in poletnem času planiramo izgradnjo še v 
Šercerjevi in Prešernovi ulici. V posameznih ulicah bomo 
obnovili oziroma  dodali še nekaj svetlobnih teles. 

Strugo Bistrice bomo letos očisti l i od Titovega trga do so-
točja s Sušcem. Izvedena bodo le manjša dela oziroma 
nujni vzdrževalni posegi. Za ta dela bo nekaj finančnih 
sredstev prispevala Območna vodna skupnost Koper. 

Meteorne vode nameravamo letos urediti v delu Vodnikove 
ulice in Župančičeve ulice. Tu računamo na pomoč obča-
nov, saj bi polaganje cevi in izdelavo jaškov opravili s pro-
stovoljnim delom. Med letom bomo v posameznih predelih 
mesta izvršili še manjša komunalna dela, za katera bo 
prispevala material KS, občani pa bi izvršili delo. 

Na področju zdravstva planiramo skupno z Zdravstvenim 
domom nakup novega rentgenskega aparata. Za nabavo 
aparata smo namenili 300.000,00 din. Skupno z Občinsko 
SIS za zdravstvo pa smo pritegnili k sodelovanju še oragni-
zacije združenega dela ter ostale KS v naši občini. Menimo, 
da bo odziv primeren ter da bomo obogatili naš zdravst-
veni dom z novo pridobitvi jo, ki bo služila vsem občanom. 
V tem letu torej kaže, da bomo pridobili nove dobrine 
skupnega pomena. Sedaj smo pred začetkom glavnih del. 
Upamo, da bomo z razumevanjem vseh le uspeli doseči za-
stavljene cilje ter tako izpolnili upravičene želje občanov. 

Z.T. 

Dobitniki priznanja OF 
Tudi letos bomo ob krajevnem prazniku KS podelili pri-
znanja OF — bronasto odličje najzaslužnejšim občanom in 
organizacijam za aktivno delo pri dograjevanju in utrje-
vanju naše samoupravne socialistične družbe. 
V naši krajevni skupnosti prejmejo odličja: 

POLH JOŽE, rojen leta 1919 v Ocizli pri Sežani. Kot za-
vednega Slovenca in antifašista so ga Italijani zaprli že leta 
1941. Kasneje je bil odpeljan v Afr iko,  a kmalu dezertiral 
iz italijanske vojske. Priključil se je enotam NOV, in sicer 
prvi tankovski brigadi. Sodeloval je pri osvobajanju domo-
vine od Dalmacije do Ilirske Bistrice. Po osboboditvi je bil 
vseskozi aktiven v ZZB. Ilirska Bistrica. Danes je član pred-
sedstva KK SZDL Ilirska Bistrica in predsednik 4. rajon-
skega odbora SZDL. Ob lanskih volitvah v organe KS je bil 
glavni evidentičar kandidatov v naši KS in za uspešno izve-
dene volitve gre tudi njemu precej zaslug. 
SMRDELJ MARJAN, rojen leta 1922 v Ilirski Bistrici, se 
je že v jul i ju 1945. leta med prvimi aktivno vkl juči l v ob-
navljanje gasilskega društva. Izvoljen je bil v upravni odbor 
Gasilskega društva in opravljal še druge pomembne funk-
cije. Med drugim je bil precej časa tudi poveljnik. Danes je 
namestnik poveljnika in eden najaktivnejših članov društva. 

ŠAJN DARINKA, rojena leta 1919 v Ilirski Bistrici, se je 
kot zavedna Slovenka že leta 1941 aktivno vključila v na-

rodnoosvobodilno gibanje. Po osvoboditvi je opravljala 
vrsto pomembnih funkcij. Danes je med najaktivnejšimi 
članicami sekcije za družbenopolit ično aktivnost žena v 
naši krajevni skupnosti. 

KI RN JANEZ se je rodil leta 1946. Že v času osnovnega 
šolanja se je aktivno vkl juči l v taborniške vrste. Sodeloval 
je pri vseh akcijah taborniškega odreda „Snežniški ruševci". 
Bil je organizator raznih mnogobojev, predavatelj na vod-
niških tečajih ter organizator orientacijskega pohoda za po-
kal Snežnik. Za navedeno aktivnost je prejel vrsto tabor-
niških odlikovanj. Danes je aktiven družbenopolit ični de-
lavec v naši občini in KS. 

ZVEZA LOVSKIH DRUŽIN. Lovstvo je bilo v našem 
kraju organizirano že 28.10.1945 in je bilo eno prvih v 
Sloveniji. Takrat je štelo 36 članov. Nato je sledilo več re-
organizacij. Leta 1979 je bila na pobudo OK SZDL Ilirska 
Bistrica, ZK in SO Ilirska BistricE) ustanovljena sedanja 
ZVEZA LD Ilirska Bistrica. V njeni sestavi je 6 lovskih 
družin z več kot 400 aktivnimi člani. Zveza LD si priza-
deva za čimboljše sodelovanje z vsemi družbenopolit ičnimi 
organizacijami na našem področju. V minulem obdobju so 
zgradi'' s prostovoljnim delom precej objektov in lovskil 
naprav. Velik je delež ZVEZE LD pri varstvu narave. 



Hrib svobode — nova ulica 
Na večkrat izraženo pobudo skupine občanov, ki stanujejo 
na Hribu svobode (nad avtobusno postajo), je svet KS na 
svoji seji dne 23.3.1983 skienil, da se njihova ulica preime-
nuje v Hrib svobode. V zadnjem času je bilo v tem predelu 
mesta zgrajenih precej novih hiš, nekaj pa j ih je še v izgrad-
nji. Polovica hiš ima oznako Gregorčičeve ulice, polovica 
na Vojkov drevored. Da je preglednost še manjša, ima več 
hiš isto številko, ki pa so dopolnjene z dodatno črko. Nova 
rešitev bo vsekakor bolj ustrezna. 

V skladu z zakonom bodo o tem razpravljali še skupščina 
KS, skupščina občine in njen izvršni svet. Morebitne pri-
pombe na predlog o poimenovanju ulice bodo lahko po-
dale tudi druge družbenopolitične organizacije v našem 
mestu. Od 20. aprila do 20. maja bo odprta javna obrav-
nava o poimenovanju ulice, načrt nove ulice pa bo vsem na 
vpogled v prostorih KS, Bazoviška 12 vsak dan od 7. do 
18. ure. Eventuelne pripombe občanov bodo evidentirane. 

V snegu na Snežnik 

9. zimski  vzpon  — vrvež  na Sviščakih 

Letošnji IX. zaporedni ZIMSKI VZPON NA SNEŽNIK je 
daleč presegel vsa pričakovanja prirediteljev. Znova je po-
trdil sloves te največje planinsko rekreacijske prireditve ne 
le v naši občini temveč tudi na Primorskem. 
Oba dneva, v soboto in nedeljo, 12. in 13. marca, je Snež-
nikov vrh obiskalo nad 4000 ljubiteljev zimske narave. Pi-
sana druščina le-teh iz vseh krajev Slovenije, slovenskega 
zamejstva, pa z Reke in Zagreba, da, celo skupine iz Beo-
grada, je v teh dneh namerila sVoj planinski korak na naš 
vršac Veliki Snežnik. 
Sviščaki, izhodišče pohoda, so komaj sprejeli množico av-
tobusov in osebnih vozil. Varno, po pripravljeni gazi in za-
varovani poti, so se pohodniki v organizirani, skoraj nepre-
kinjeni koloni pomikali proti vrhu. Snežno gaz v spodnjem 
delu je na Snežnikovih pobočjih zamenjala kopna steza in 
tako pohodnikom olajšala napore te poldrugo uro dolge 
poti do vrha Snežnika in gostoljubnega zavetišča na njem. 
Muhasti Snežnik je tudi letos ostal zvest nenadnim vremen-
skim obratom: prvi dan je poskrbel za meglo in veter, 
drugi dan pa postregel z obiljem sonca, toplote in enkrat-
nim razgledom. 

V nedeljo je potekala na vrhu spominska slovesnost, v ka-
teri so predsednik domačega planinskega društva tov. Jože 
Znidaršič, predsednik Planinske zveze Slovenije tov. Tomaž 
Banovec in predsednik občinske skupščine tov. Ivan Ber-

Zadovoijni  in nasmejani  so se pohodniki  vračali  na Svi-
šča ke z vrha  Snežnika.  Tov.  Tomaž  Banovec  med bistr-
škimi  planinci 

goč pozdravili prisotne. Slednji je še prečital pismo borcev 
ISTRSKEGA PARTIZANSKEGA ODREDA, katerih juna-
škim dejanjem je posvečen vsakoletni zimski pohod na 
Snežnik. Kar 25 mladih smučarjev je s slovesnosti na Snež-
niku poneslo na smučeh spominski venec udeležencev 
vzpona do Sviščakov k spomeniku padlim na snežniškem 
področju. Tu pa je zbranim spregovoril o poti in junaških 
dejanjih te partizanske enote Bogdan Valenčič, tudi sam 
partizan odreda. 
Organizatorji, domače planinsko društvo z nepogrešljivimi 
radioamaterji, teritorialci, smučarji, mi l ičniki , zdravstveno 
osebje, delavci GG, vojaki, člani RK so dokazali, da zmo-
rejo izpeljati tudi takšno veliko prireditev, kakršna je mno-
žični zimski pohod na Snežnik. 
Letos se je ustaljenim soorganizatorjem prvič pridružil s 
svojimi člani tudi taborniški odred Snežniških ruševcev, ki 
prav letos delovno praznuje 30-letnico svojega uspešnega 
delovanja. S svojim dragocenim deležem so zelo pripomogli 
k uspešni organizaciji. 
Tudi letošnji zimski vzpon na Snežnik je spremljalo nekaj 
zanimivih podrobnosti. Tako se je kar 1500 udeležencev 
letos prvič pridružilo pohodnikom na Snežnik in vsi so 
prejeli izkaznico vzpona, 409 pohodnikov je prejelo bro-
naste, srebrne in zlate značke vzpona za svoj tretj i , peti in 
sedmi vzpon na Snežnik, vse udeleženke so prejele drobno 
darilce z voščilom za svoj marčev praznik. 



Najstarejša udeleženka zimskega vzpona, ki se je pogumno 
povzpela na vrh Snežnika, je bila 75-letna planinka Lucija 
Sikirica z Reke. Svoj planinski uspeh je tako ponovila že 
tretje leto zapored in prejela umetniško sliko kot društ-
veno darilo. Najstarejši udeleženec vzpona je bil osemdeset-
letni navdušeni planinec Franc Šušteršič iz Zgornjih Pirnič, 
PD Vikrče. Tretje leto zapored pa je vrh Snežnika obiskal 
tudi Salem Marušič iz Mostarja, navdušen planinec in funk-
cionar PD PRENJ Mostar, društva, s katerim so bistriški 
planinci pobrateni že vrsto let. Čestitke prav vsem! 

Tokratni zimski pohod tolike množice oboževalcev zimske 
narave in Snežnika so organizatorji posvetili tudi proslav-
ljanju 90-letnice organiziranega planinstva na Slovenskem 
in je imela tudi v sredstvih javnega obveščanja velik odmev. 
Snežnik je s pohodom pridobil nove prijatelje, ki se bodo 
gotovo še in še vračali na njegova pobočja. S tem pa se 
odpirajo nove možnosti za turistične ponudbe, organi-
zatorjem zimskega pohoda na Snežnik pa se s tem večajo 
obveznosti, da bi bili naslednji, jubilejni X. zimski vzpon in 
vsi naslednji enako ali še bolj uspešni. 

Vojko Celigoj 

nerentabilnosti. Od takrat do danes so se razmere bistveno 
spremenile, prišlo je do pomanjkanja vseh vrst mesa, tako 
da bo ribje meso spet dobrodošla popestritev jedilnika v 
naših gospodinjstvih pa tudi v obratih družbene prehrane. 
Dan otvoritve ribarnice se je slučajno ujel s prvim dnevom 
ribolovne sezone. Hudomušneži pravijo, da bodo ribiči, ki 
ne bodo imeli uspeha pri ribolovu, glavni kupci rib v novo 
odprti ribarnici. _ 

M.T. 

Vojkov drevored 
— letos urejen? 
Krajevna skupnost si že več let prizadeva, da bi obnovili 
cesto v Vojkovem drevoredu. Letos je v planu popravilo 
ceste od železniške postaje do križišča z Gubčevo ulico. 
Vrednost planiranih del znaša skoraj 2,5 milijona din. Vsi-
ljuje pa se nam vprašanje, če je umestno vložiti tako velika 
finančna sredstva v asfaltiranje ceste in izgradnjo pločnika, 
če bo ostal živinski semenj na sedanji lokaciji. Težki tovor-
njaki bodo novozgrajene pločnike kmalu poškodovali in 
spet bomo priča mlakužam kakršne vidimo na zgornjem 
posnetku. Mnenja smo, da bi morali pristojni organi z ust-
reznim postopkom pospešiti selitev semnja na novo, že do-
ločeno lokacijo. 

Ribarnica 
ponovno odprta 
Delovna organizacija Emona - Ribarstvo Ljubljana je dne 
1.4.1983 ponovno odprla ribarnico na Titovem trgu v ve-
liko zadovoljstvo potrošnikov našega mesta. Ribarnica nudi 
sveže in zmrznjene morske ribe ter sveže postrvi delovne 
organizacije Emona-Ribarstvo. Ribarnica bo odprta vsak 
delovni dan od 8. do 12. ure. Če bo dovolj prometa, se bo 
obratovalni čas prodajalne po dogovoru s potrošniškim sve-
tom Krajevne skupnosti Ilirska Bistrica ustrezno podaljšal. 
Ribarnico je leta 1972 odprla delovna organizacija Dela-
maris iz Izole. Od leta 1978 je bila ribarnica zaprta zaradi 

Dražje stanarine 
Povišanje stanarin od 1. aprila 1983 dalje v višini 36% bo 
različno za posamezno stanovanje. Po prvih izračunih kaže, 
da se bodo stanarine za novejša stanovanja povišala za 
20%, za starejša pa več, v nekaterih primerih celo do 
80 %. To povišanje je pravzaprav vskladitev stanarin po 
prevrednotenju stanovanj na podlagi točkovanja leta 1981. 
PRIMER: V zelo stari hiši je znašala stanarina po dosedaj 

uporabljeni točkovni vrednosti v povprečju 370 din, po 
novih uskladitvah pa bo cena za ta stanovanja zvišana za 
80 %, kar predstavlja 660 din mesečno. 
Za posamezne uporabnike družbenih stanovanj je uvedena 
možnost subvencioniranja stanarine. Za pridobitev subven-
cije lahko vloži uporabnik družbenega stanovanja vlogo s 
potrebnimi dokazili, ko ugotovi, da izpolnjuje pogoje za 
pridobitev. Potrebna sredstva za subvencioniranje stanarin 
so v finančnem planu stanovanjske skupnosti za leto 1983, 



Stabilizacijsko obnašanje, 
vendar ne na račun slabše varnosti 

Pionirska  ekipa  GD II.  Bistrica  je na občnem zboru  prejela 
priznanje  za tekmovanje  Matevža  Haceta 

Novoformirana  gasilska  enota v  KS  Vrbovo  pri  GD II. 
Bistrica 

V mesecu februarju  in marcu so potekali občni zbori vseh 
gasilskih društev. Sestali so se tudi delegati skupščine po-
žarne skupnosti in delegati občnega zbora Občinske ga-
silske zveze. Slednja dva sta postala odgovorna nosilca po-
žarnega varstva v občini in sta temelj organiziranega in 
učinkovitega dela na tem področju. 

Obravnavano in ocenjeno je bilo delo preteklega leta. Spre-
jeti so bili programi del v tem letu. Poudarjeno je bilo, da 
se bo treba tudi na področju požarne varnosti obnašati 
skrajno stabilizacijsko, vendar ne na račun slabše varnosti. 
Prebivalci ne smejo bi t i bolj ogroženi! Zato naj bi požarno 
varnost še naprej podružbljali in jo na ta način krepili, še 
večjo vlogo pa bo imela preventivna dejavnost in prosto-
voljno gasilstvo. 
Poudarjene so bile letošnje akcije 100.000 preventivnih 
pregledov in 100.000 prostovoljnih gasilcev v Sloveniji. 
Akcija pridobivanja novih prostovoljnih gasilcev se je 
pričela že izvajati, saj je bistriško gasilsko društvo vkl juči lo 
v svoje vrste kar 35 novih članov, ki predstavljajo samo-
stojno gasilsko enoto v KS Vrbovo. 
Obravnavano je bilo tudi bližajoče se sušno obdobje in 
nevarnost požarov v naravnem okol ju. Sprejet je bil ustre-
zen akcijski program, ki posebej opozarja občane na ne-
varnost kurjenja na prostem. 

Ob pri l iki občnih zborov so bila društvom podeljena pri-
znanja za udeležbo gasilskih enot na tekmovanju v letu 
1982 za memorial Matevža Haceta in priznanja za dvoletno 
tekmovanje vseh gasilskih društev. 

Rozman Boža 

O B V E S T I L O 

Občinska gasilska zveza obvešča vse občane, da je 
uvedla dežurno gasilsko službo v gasilskem domu 
Ilirska Bistrica vsak dan v dopoldanski in popol-
danski izmeni. V prostih dnevih, ob sobotah, ne-
deljah in praznikih pa je uvedena pripravljenost na 
domu poklicnih gasilcev. Njihov naslov in telefonsko 
številko ima Postaja milice Ilirska Bistrica, ki obvesti 
v primeru vsake potrebne intervencije. 
Ob požaru je dolžnost vsakega občana, da to javi 
gasilcem in sicer med tednom dopoldne in popoldne 
v Gasilski dom na tel. št. 93, v prostih dneh pa na 
Postajo milice, tel. št. 92. 

Naše žene so aktivne 
Akt iv za družbenoekonomsko in pol i t ično vprašanje žensk 
pri KS Ilirska Bistrica deluje kontinuirano že drugo leto. 
Akt iv vodi 11 članski odbor, ki zajema članice iz vseh 
rajonov KS našega mesta. Sedež imamo v Domu JLA, kjer 
nam nudijo prostore za sestajanje, razstave in predavanja. 
Ob 8. marcu smo organizirale proslavo in razstavo ročnih 

del. Odziv na proslavo in razstavo je presegel vsa priča-
kovanja, kar dokazuje, da so tovrstne prireditve zaželene. 
Skupaj s socialnim skrbstvom in RK smo obiskale 50 
starejših občank naše KS in j ih razveselile s skromnim 
darilcem. Istočasno smo obiskali v Domu ostarelih v Sežani 
večje število občank iz naše občine. 



Akt iv ima zasnovan celoleten plan dela, ki zajema tudi 
področje izobraževanja v obliki zanimivih predavanj. 
Vabimo vas, da se udeležite predavanj, ki so enkrat me-
sečno in zajemajo tematiko iz zdravstvene preventive, nar-
komanije, aranžiranja cvetja, urejanja stanovanja in po-
dobno. To niso suhoparna predavanja, temveč so dopol-
njena z diapozitivi in potekajo v debatni obl iki tako, da 
vsak lahko aktivno sodeluje, zato so zelo privlačna. 
Z aktivom žena z Reke sodelujemo že več let. V srečanjih, 
ki j ih imamo vsako leto, izmenjujemo obojestranske iz-

kušnje pri svojem delu. Letos smo me gostiteljice in v maju 
pričakujemo njihov obisk. 
Trudimo se, da bi vzpostavile trajno sodelovanje s potroš-
niškimi sveti, z vzgojo in varstvom otrok, pri soseski po-
moči ostarelih in osamljenih občanov in drugih družbeno-
pol i t ičnih vprašanjih v naši KS. 
Naj bo ta kratek prikaz dela vabilo ženam, ki čuti jo, da bi 
lahko v katerikoli obl iki s svojo prisotnostjo pripomogle k 
boljšemu razumevanju in premagovanju problemov v 
okol ju, v katerem živimo. 

Silva Dekleva 

Pridelava hrane čedalje pomembnejša 
V zadnjih letih vse bolj dozoreva spoznanje, da je eden 
temeljnih pogojev za skladen razvoj gospodarstva pridelo-
vanje vse potrebne hrane doma. 
V ta prizadevanja se aktivno vključuje tudi Sklad za inter-
vencije v kmetijstvu in porabi hrane občine Ilirska Bistrica. 
Z intervencijami v kmetijstvu bomo nadaljevali tudi v le-
tošnjem letu in tako spodbujali pridelovalce k večji in 
intenzivnejši pridelavi hrane. 
Tudi letos bo, podobno kot lani, večji del teh sredstev 
namenjen pospeševanju živinoreje, ki temelji na domači 
krmi. 
Osnova za predviden obseg interventnih ukrepov je načrto-
vana kmetijska proizvodnja v naslednjem obsegu: 520 kom. 
pitancev, 180 kom. govedi, 60 kom. telet za pitanje ter 
400 kom. telet .za prodajo. V letu 1983 bomo pridelali 
700 glav klavnega goveda ali 195 ton mesa. V programu 
živinoreje je predvideno povečanje staleža te I i c za 360 glav 
ter 100 glav plemenskih živali. Proizvodnja mleka naj bi se 
povečala za 15,5 %, in sicer letno od 3.600.000 I na 
4.200.000 I. 

Najpomembnejše mesto v rastlinski proizvodnji zavzema 
travniški svet. S predvidenim programom interzifikacije, 
zlasti z boljšim gnojenjem, se bodo povečali hektarski 

donosi, s siliranjem trave in silažne koruze pa zboljšala 
osnovna krma. 
Poljedelska proizvodnja obsega proizvodnjo pšenice na 
200 ha, proizvodnja svežega zelja je predvidena v kol ičini 
900 ton in silažna koruza na 20 ha. 
Med naloge za pospeševanje živinoreje sodi gradnja 100 
stojišč za krave molznice in pitano govedo in 40 stolpnih 
silosov. 
Izdelan je tudi dolgoročni projekt oživljanja ovčereje pred-
vsem kot dopolnilne panoge ter izkoriščanje slabo obde-
lanih in neobdelanih travnatih površin v več, kompleksih 
Za nemoteno žetev so za strojne skupnosti nabavljeni 3 
žitni kombajni, 8 silokombajnev, več žitnih sejalnic in 
drugih strojev. 
Intervencijski ukrepi se nanašajo na povečanje staleža krav, 
prt-niranje telet in plemenskih telic, regresiranje nabave 
semen, strojnih skupnosti, sofinanciranje pospeševalne služ-
be, urejanje pašnikov, zavarovanje živine, nadomestilo dela 
obresti in regresiranje preventivnih ukrepov pri zdravst-
venem varstvu živali. 
Vsi interventni ukrepi bodo veljali 20-477.000 din, od tega 
iz občinskega sklada 13.647.000 din. 
Teža ukrepov je na področj ih, ki bodo dolgoročno dali 
največje učinke. 

Zelenje je življenje 
Dne 28.2.1983 je bila IV. redna seja izvršnega odbora 
Hortikulturnega društva „Vr tn ica" v Ilirski Bistrici. Ob tej 
pri l iki je bil potrjen in sprejet zaključni račun društva, 
podrobno analizirano delo društva za leto 1982, predisku-
tiran program dela in finančni predračun društva za leto 
1983, sprejeto pa je bilo tudi več važnih sklepov, ki se 
nanašajo na hort ikulturno dejavnost. Naj navedemo ie 
nekaj pomembnih sklepov! 

1. V Krajanu naj se zagotovi „Hor t iku l turn i kot iček". Kra-
jani bi se tako seznanjali z delom društva, utrjevala bi se 
hortikulturna miselnost med ljubmi. 
2. S propagando in vztrajnim delom je treba zmanjšati na 
minimum vse negativne pojave, ki se občasno pojavljajo v 
parkih in mestnih zelenicah: uničevanje drevnih in grmov-
nic, mostičkov, klopi, ograj itd. Tudi v bodoče je treba 

5 cvetjem  bogato okrašen  balkon  stanovanjskega  bloka  v 
Gregorčičevi  ulici.  Foto:  Kindier 



javljati Postaji milice izgrede in škodo, ki jo povzročajo 
neodgovorni elementi. Osnovne šole na območju občine 
naj pri vzgoji otrok poudarjajo varovanje zelenja in cvetja 
ter ohranitev čistega in zdravega človekovega okolja. 
3. Mladinska organizacija naj skrbno neguje park „88 dre-
ves za 88 let tovariša T i ta " na hribu svobode. 
4. Izloči naj se zemljišče na področju Gradine, Kovačevca 
in Suške rebri kot zemljišče posebnega pomena. Zaščititi je 
potrebno vodne izvire, ohraniti in negovati zeleni pas ter 
omogočit i občanom boljši pristop. 
5. Na letni skupščini Hortikulturnega društva „Vr tn ica" 
naj se podelijo krajanom in gospodarskim organizacijam 
priznanja — plakete za najlepše hort ikul tumo urejene vrto-
ve, balkone in okna v mestu, za čisto in urejeno neposred-
no okolico tovarniških objektov, poslovnih prostorov itd. 

Imenovana je bila tričlanska komisija, ki bo na podlagi 
izdelanega poslovnika izbrala nagrajence. 
6. Naloga je, da še dosledneje preprečuje individualnim 
lastnikom in gospodarskim organizacijam in ustanovam 
samovoljne poseke drevnin in grmovnic. Vsak posek mora 
biti utemeljen, soglašati pa morata krajevna skupnost in 
Hort ikulturno društvo. 
Leta 1985 bomo slavili štiridesetletnico osvoboditve Pri-
morske. Za to zgodovinsko obletnico naj se tudi Ilirska 
Bistrica dostojno pripravi. Potrudimo se vsi, da bo dobilo 
mesto lepšo in privlačnejšo podobo. 
ZAVEDAJMO SE, DA SO LEPA PODOBA KRAJINE, 
OSKRBOVANI MESTNI PARKI IN ZELENICE TER NE-
NEHNA SKRB ZA ČISTO OKOLJE ODRAZ IN MERILO 
NAŠE KULTURE. Kindler Vil jem 

Izvajanje tretjega samoprispevka 
V prvih dveh letih smo v občini zbrali 44.726.483 din, kar 
pomeni 85 % več sredstev od predvidenih. Predvsem je to 
zasluga ugodnega gibanja osebnih dohodkov zaposlenih. Ob 
tem moramo napisati tudi , to, da tako ugodnega priliva 
sredstev v naslednjem obdobju ne pričakujemo. Že v letu 
1983 je dovoljena bistveno zmanjšana skupna poraba, kar 
bo vsekakor vplivalo na nekoliko počasnejšo rast osebnih 
dohodkov in tudi samoprispevka. 
V letih 1981 in 1982 so od skupnih sredstev krajevne 
skupnosti prejele 14.483.235 din, sklad družbenih dejav-
nosti pa 26.334.109 din. Ob tem ugotavljamo, da delovne 
organizacije, delovne skupnosti in druge organizacije ter 
občani, skratka vsi zavezanci samoprispevka vestno obra-
čunavajo in plačujejo samoprispevek. S tem omogočajo 
izvajanje sprejetih programov. 
V krajevni skupnosti Ilirska Bistrica je bilo v obdobju dveh 
let zbranih 19.517.405 din, od tega za potrebe krajevne 
skupnosti 3,832.511 din, v sklad družbenih dejavnosti pa je 
bilo nakazanih 15,684.894 din. 
Prejeta sredstva je krajevna skupnost II. Bistrica namenila 
urejanju nekaterih komunalnih naprav v mestu Ilirska Bist-
rica: za izboljšanje javne razsvetljave, asfaltiranje ulic in 
urejanje pločnikov, razširitvi telefonskega omrežja, skratka, 
za urejanje tistih zadev, zaradi katerih je bil samoprispevek 
uveden. 
Sredstva sklada družbenih dejavnosti so v večjem deležu 
namenjena izgradnji objektov v mestu Ilirska Bistrica. Del 
sredstev pa je namenjen obnovi in vzdrževanju opuščenih 
osnovnih šol Prem, Harije, Vrbovo in Dolnji Zemon. Za te 
objekte se je v dosedanjih razpravah na poročilo o prilivu 
in porabi sredstev samoprispevka oblikovalo mnenje, da je 
vsekakor potrebno v te objekte vložiti to l iko sredstev, da 
se zaustavi njihovo nadaljnje propadanje. 
Zbrana sredstva sklada družbenih dejavnosti so bila v pre-
tekl ih dveh letih usmerjena v izvedbo programa prve faze 
izgradnje nove osnovne šole v Ilirski Bistrici. 
Objekt z minimalno zunanjo ureditvijo je bil dan v upo-
rabo osnovni šoli „Dragotin Kette" II. Bistrica. Od 
1.9.1982 se v njem izvaja pouk v osmih učilnicah za 
učence nižjih razredov. Šolska kuhinja pripravlja malice in 
kosila za vse učence šole. V tem delu so zgrajene ogrevalne 
naprave za vse tr i faze. Vrednost opravljenih del v prvi fazi 

izgradnje nove šole znaša 51.078.000 din, skupno s krediti. 
Čeprav ne brez težav, je izgradnja prve faze potekala po 
programu in že služi svojemu namenu. 
Za pristop k izvedbi druge in tretje faze se odpirajo nova 
vprašanja in dileme. Zato je potrebno, da ponovno predsta-
vimo obseg posamezne faze. V drugi fazi izgradnje nove 
šole so predvideni naslednji objekti: zaklonišča, večna-
menski prostor, šolska kuhinja z zmogljivostjo, ki bi zago-
tovila potrebe osnovnega šolstva in otroškega varstva v 
mestu Ilirska Bistrica, učilnice za predmetni pouk, prostori 
za glasbeno šolo, knjižnica, prostor za likovni pouk in 
prostor za gospodinjski pouk. 
Izgradnja II. faze bi po valorizaciji sredstev iz leta 1982 
zahtevala nad 100 mili jonov dinarjev. 
Tretja faza predvideva izgradnjo športnega objekta. V njem 
bi bila telovadnica, igrišča za vse vrste športnih iger v 
zaprtih prostorih, (razen plavanja), prostor za 500 gle-
dalcev in potrebne pritikline, ki j ih potrebuje tak objekt. 
Vrednost III. faze je bila prvotno 60 mili jonov din. Glede 
na velikost objekta, vpliv potresnega področja in posebne 
gradbene elemente je ocena sedaj dosti višja in bo verjetno 
enaka stroškom druge faze. 
Samo s sredstvi samoprispevka ne bosta izvedljivi nobena 
od naslednjih faz. Odločitev za katerokoli fazo bo terjala 
zbiranje oziroma združevanje posebnih namenskih, lahko bi 
rekli nepovratnih sredstev in seveda tudi kredite, ki so žal 
v tem času zelo omejeni. 
Kako se odloči t i , kateri fazi izgradnje nove osnovne šole v 
Ilirski Bistrici dati prednost in kako zagotoviti potrebna 
sredstva, so vprašanja, s katerimi se ukvarjajo ne le sklad za 
izgradnjo objektov družbenih dejavnosti, temveč tudi inte-
resne skupnosti s področja družbenih dejavnosti, skupščina 
krajevne skupnosti in ne nazadnje tudi zbori občinske 
skupščine. 
Vsak dobronameren nasvet občanov, samoupravnih orga-
nov v združenem delu in krajevnih skupnostih, družbeno-
pol i t ičnih organizacij in društev bo dobrodošel, zato ga 
naslovite tajništvu KS Ilirska Bistrica. 

Ladislav Škrlj 
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Projekt za potok Kozlek izdelan 
Občani Rozmanove in Podgrajske ulice so v preteklosti 
večkrat izrazili pobudo in poudarili potrebo, da se končno 
uredi in sanira struga potoka Kozlek. To problematiko je 
razreševal v minulem letu tudi svet KS in sprejel odločitev, 
da se naroči ustrezen projekt. Projekt je izdelalo podjetje 
HIDRO Koper in ima dve varianti: odprto strugo in zaprt 
kanal. Glede na to, da teče potok Kozlek po bodočem 
šolskem kompleksu, so morali načrtovalci sanacije potoka 
upoštevati navodila projektanta šolskega kompleksa, arhi-
tektinje Tije Bodjura, ki je izrazila mnenje, da mora biti 
struga potoka odprta. Glavno vodilo pri navedeni odločitvi 

je bilo, da čimveč okolja ohranimo v naravnem, prvobitnem 
ambientu. 
Hidro Koper je v mesecu februarju  že izdelal projekt z 
ustreznim predračunom. Vrednost del sanacije potoka 
znaša 160 starih milijonov din. Ker v letošnjem letu ni 
zadostnih finančnih sredstev, bomo morali izvedbo del 
preložiti v naslednje leto. Upamo, da bomo tej nalogi kos, 
če se bomo skupno dogovorili s SKIS občine Ilirska Bist-
rica in s skladom za financiranje izgradnje družbenih ob-
jektov občine Ilirska Bistrica ter združili potrebna finančna 
sredstva za realizacijo del. 7 T 

SGP Primoije 
del Bistrice 

Montaža  strojne  opreme  nove betonarne 

Splošno gradbeno podjetje PRIMORJE Ajdovščina je bilo 
ustanovljeno v začetku februarja  1946. leta. Zametki pod-
etja so bili že v času vojne kot poseben oddelek v okviru 
IX. korpusa s svojim sedežem v Novakih nad Cerknim ter 
takoj po končani vojni v okviru poverjeništva pokrajin-
skega narodnoosvobodilnega odbora za Slovensko Primorje 
— oddelek za gradnje. 
Na področju Ilirske Bistrice se Primorje pojavi že v letu 
1947, ko sodeluje pri obnovi vojaških objektov v Klani, 
gradnji sindikalnega doma v Ilirski Bistrici (sedanjega ho-
tela „Tur is t " ) ter drugih objektov. Delovanje Primorja v 
tem obdobju na našem področju se konča 1949. leta s 
preselitvijo na področje Sežane. 
Ponovno organizira Primorje gradbišče, ki je bilo pred-
hodnik današnje temeljne organizacije združenega dela 
Bistrica v Ilirski Bistrici leta 1955, ko prevzame izvajanje 
zajetja, gradnja rezervoarja in vodovodno napeljavo iz II. 
Bistrice proti Kraljevem hribu. 
SGP Primorje, TOZD GE Bistrica Ilirska Bistrica, kakršen 
je uradni naziv temeljne organizacije, je nepretrgoma pri-
sotna v Ilirski Bistrici že 28 let. V teh letih srno zgradili 

Sedaj  sta v  gradnji  dva  stanovanjska  stolpiča  s 40 stano-
vanji.  Prvi  stolpič  naj  bi  bil  končan  do konca  oktobra  in 
drugi  novembra  letos. 

večino stanovanjskih objektov, vse šolske objekte, zdravst-
veni dom, adaptirali stare objekte za delovne organizacije 
in zgradili nove na območju občine. 
Poleg del na območju Ilirske Bistrice smo izvajali tudi dela 
izven občinskih meja, v Pivki, Postojni ter počitniško na-
selje na Cresu. Tu imamo tudi skupno z delovno organi-
zacijo počitniške kapacitete za letovanje naših delavcev. 



Tretnutno končujemo z gradnjo sodobnega in avtomatizi-
ranega objekta za proizvodnjo betonskih mešanic, ki bo 
zgrajen izključno iz domačih materialov. Poleg tega pa 
bomo skoraj 50% surovin za proizvodnjo mešanic pre-
usmerili s cestnega na železniški prevoz. 
Na področju razvoja temeljne organizacije pa je še veliko 
nedorečenega. 

Precej aktivni so naši delavci tudi na športnem področju, 
saj smo osvojili na občinskih sindikalnih igrah celo prvo 
mesto v keglanju. 
Veliko truda smo vložili v delo in ponosno se oziramo na 
objekte, ki smo j ih zgradili v Ilirski Bistrici in tako pripo-
mogli k razvoju kraja. 
Mislimo, da lahko upravičeno trdimo, da je PRIMORJE del 
tega kraja. 

Mladinci izvolili novo vodstvo 
Želja nas mladih v naši občini je velika. Ena od njih je 
tudi obveščanje v sredstvih obveščanja, ki je pa nismo znali 
uresničiti. 
Ko sem pred kratkim listal številke nekdanjega občinskega 
glasila SNEŽNIK, sem opazil, da se je o delu mladih veliko 
pisalo. Odloči l sem se, da tudi sam napišem nekaj vrstic, ki 
pa ne bodo dale celotne slike o našem delu, vendar pa 
upam, da bomo vsi mladi zbrali pogum in pričeli pošiljati 
svoje prispevke uredništvu našega lista Krajan. 
No, pa naj spregovorim nekaj o delu OK ZSMS Ilirska 
Bistrica. 
Dne, 18. marca smo imeli letno programsko sejo, na kateri 
smo ocenili svoje delo v preteklem letu. Priznati moramo, 
da smo veliko naredili, a še vedno ne dovolj. Omenim naj 
samo mladinsko prostovoljno delo, s katerim se res ne 
moremo pohvaliti. V lanskem letu nismo uspeli poslati 
brigade na MDA „ B E L A KRAJINA 82". Bilo je premalo 

prijav. Sklep letne seje je, da mora biti letos naša brigada 
popolna in da mora na teren! 
Ob tej pri l iki naj ponovno spomnim vse mlade v naši 
občini na dolg, ki ga moramo letos poravnati. 
Na seji smo izvolili tudi novo vodstvo OK ZSMS, ki ga 
sestavljajo: 
Tomšič Vojko (predsednik) iz Koritnic, Celin Branko (pod-
predsednik) iz Zabič, Vidmar Jožica (sekretar) iz Jelšan, 
ter člani predsedstva Alenka Volk iz Harij, Mirka Velenčič 
iz Ilirske Bistrice, Kovač Srečo iz Knežaka, Kastelic Vanja 
iz Vrhovega, Škrlj Janez iz Knežaka, Grubič Gordana iz 
Ilirske Bistrice, Zagorjan Jasna iz Jasena, Prime Jadran Iz 
Ilirske Bistrice. 
Novo izvoljena sekretarka je sedaj še v pol i t ični šoli. Do 
njenega prihoda bo sekretarsko dolžnost opravljal dosedanji 
sekretar Miro Tomič. 
Mladinci, dokažimo, da se na nas resnično lahko računa! 

T.M. 

L 

Znani obrazi 
Pavel Žnidaršič, rojen leta 1940, je pripadnik tiste nemirne 
generacije, ki je doživljala velike spremembe v polit ičnem, 
gospodarskem in kulturnem življenju. Ob njegovi živahnosti 
doumeš njegovo široko razgledanost in predanost umet-
nosti, pristopom z dinamiko časa v katerem živimo. 

— Rojen si v Ilirski Bistrici, diplomiral si na ljubljanski 
fakulteti za arhitekturo. Živel si v Pulju, Kopru, Parizu . . . 
Sedaj delaš na Reki. Kako je življenje v tako različnih 
krajih vplivalo na graditev tvoje osebnosti, na tvoj pogled 
na svet? 
Na zastavljena vprašanja odgovarja skrbno, s pretehtanimi 
besedami. 

- Ambicije, da bi se z znanjem, pridobljenim na ljubljan-
ski univerzi, vkl juči l v najrazličnejša okolja in pridobit i 
čimveč izkušenj, se je izkazala kot zelo koristna pri obliko-
vanju moje osebnosti, pa tudi pri mojem poklicnem delu. 
V vsakem kraju, kjer sem živel, sem moral drugače obrav-
navati življenjske in strokovne probleme in resno mislim, 
da mi je ta pestrost omogočila kompleksneje dozorevanje 
in pa seveda veliko širši pogled na svet. 
Razen slovenske prestolnice, v kateri sem živel sedem let, 
sem hotel spoznati Istro, rodno deželo moje matere; do te 
dežele sem vedno čut i l posebno spoštovanje. Tam so še 

danes vidne zgodovinske plasti daleč nazaj: prazgodo-
vinske, klasične, srednjeveška pa vse do današnje dobe. 
Dognane in prefinjene urbanistične in arhitekturne vred-
nosti te deželice so razčistile mnogo mojih strokovnih 
dilem. Želja po strokovnem izpopolnjevanju v enem od 
velikih svetovnih centrov me je peljala v Pariz. Svetovna 
kulturna prestolnica me je naučila tehtati življenjske in 
strokovne vrednosti v pretanjenih odtenkih. 



— Kako je, če primerjaš svoje pridobljene izkušnje s šolsko 
izobrazbo? 

— Šolska izobrazba je izhodišče in osnova za vse nadaljnje 
primerjave. Vrednosti, ki sem j ih pridobil v šoli, so se 
potrjevale in dopolnjevale v drugih okolj ih. Ravno tako pa 
so se nekatere morale umakniti novejšim miselnostim dru-
gih okolj ih. Merjenje je včasih težavno, ker je človek lahko 
zelo obremenjen s strokovnim načinom, gledanja svoje 
šole. Vsekakor je tu najvažnejša maksimalno objektivna, 
iskrena presoja in vztrajnost. Dokler drugega okolja ne 
razumemo, ga odklanjamo. S poglobljeno analizo pa ugoto-
vimo, da povsod po svetu obstaja nešteto kvalitet, ki j ih 
lahko sprejmemo, ko dojamemo specifičnosti tega novega 
okolja. 

Verjetno ne bi mogel nikoli sprojektirati izolske marine za 
jahte, če se za tovrstno delo ne bi strokovno usposobil v 
Parizu v času, ko je v zahodni Evropi nastajal „boom" 
navtičnegaturizma. 

— Poleg naštetih obstajajo brez dvoma še druge prvine, ki 
vplivajo na tvoje delo . . . 

— Brez dvoma. To je študij slikarstva na likovni akademiji 
v Ljubljani in na večerni slikarski šoli Ecole de Mont-
parnasse v Parizu ter sploh ljubezen do slikarstva, ki me 
spremlja skozi celo življenje. Stiki s slikarji in drugimi 
umetniki, posebno v Pari zu, so za oblikovanje mojega do-
življanja in kreiranja umetnosti posebnega pomena. Le sem 
spada tudi obiskovanje najrazličnejših muzejev in galerij. 

— Študiral si v Ljubljani. Opiši dobre strani dela na visoko-
šolski ustanovi, pa tudi morebitne pomanjkljivosti. 

— Težko je dati odgovor na to vprašanje. Govorim lahko 
samo o preteklem času, saj se je delo na visokošolskih 
ustanovah od takrat, ko sem jaz študiral, verjetno močno 
spremenilo. Spominjam se velikega števila strokovnjakov — 
profesorjev  entuzijastov, zahtevnega, težkega a prijetnega 
študija, neverjetne solidarnosti med kolegi in velikega štu-
dijskega zanosa. Morda bi pripomnil samo, da so bile šole 
preveč hermetične; stikov z drugimi strokovnjaki iz ostale 
domovine in sveta skorajda ni bilo. 

— Vem, da si zelo navezan na svoj rojstni kraj Zakaj nisi 
bil nikoli zaposlen v Bistrici? 

— Normalno je, da človek ljubi kraj svoje mladosti in 
svojih korenin. Sedaj t i bom povedal nekaj smešnega! Ko 
sem prihajal domov iz Ljubljane, sem domači zrak zaznal v 
Postojni, ob vrnitvi iz Pulja — v Divači, če sem se vračal iz 
Kopra — v Kozini in ko sem prihajal iz tujega sveta — v 
Nabrežini. Človek, ki živi drugje, vendarle ostane del svo-
jega okolja. 
V Bistrici do sedaj še nisem bil zaposlen. Delno sem to že 
razjasnil v prejšnjih odgovorih. Drugi vzrok pa je naše 
premajhno območje, kjer bi si težko dovoli l i ustanovitev 
kompletnega projektivnega tirna, ki je potreben za kvali-
tetno delo v moji stroki. Če bi bila konjuktura pozidave v 
Ilirski Bistrici v prejšnjih letih kot npr. v Sežani, Postojni 
ali Novi Gorici, bi to možnost že zdavnaj izkoristil. 
Moje sodelovanje v urbanistični komisiji pri SO Ilirska 
Bistrica pa vendarle omogoča vključevanje mojih predlogov 
v nekatere nujne prostorske posege v občini. Prav tako si v 
bližnji prihodnosti obetam večjo angažiranost pri izdelavi 

urbanističnih in arhitektonskih projektov v odmačem 
kraju. To področje je bilo dolgo časa zapostavljeno. 
Slovenija je ,,boutique" deželica na edinstvenem evropskem 
stičišču Slovanov, Romanov, Germanov in Hungarofincev z 
alpskimi, mediteranskimi, dinarskimi in panonskimi karak-
teristikami. Srednjeevropska, sredozemska in balkanska 
kultura vplivajo na verjetno eno najmanjših in najrazno-
likejših evropskih pokrajin, ki leži v središču kontinenta. 
Nikjer v Evropi niso morje in gore tako blizu. V srcu tega 
stičišča se nahaja Bistrica. Na razdalji štiridesetih kilo-
metrov se človek lahko kopa v morju  in  smuča na snegu. 
Dopolnjujoči rekreacijski in športni turizem imata vse mož-
nosti razvoja. Razen Cerkniškega jezera je Bistriška dolina 
v Sloveniji edina mokra oaza kraškega sveta. Ob prečišče-
nih vodah bi lahko uredili objekte za ribiški šport, pa tudi 
za lov in jahalni turizem. Osnovne sanacije objektov bi bile 
predvsem: ureditev Guranjega kraja z Gradino in Šuško 
rebrijo, Titovega trga, premskega in jablaniškega gradu, 
Gabrja in nekaterih objektov ob veliki vodi. 
Ureditev Sviščakov, Grde drage, Mašuna in jezera Mola bi 
bila osnova za razvoj stacionarnega turizma in rekreacije 
občanov. 
— Slišati je, da imaš posebne ideje, pravzaprav svojo vizijo 
estetske in funkcionalne podobe bistriškega mestnega 
jedra: Titovega trga in njegove najbližje okolice. Al i i jo, 
prosim, razložil tudi našim bralcem? 

— Res je, imam, kakor praviš, vizijo za ureditev tega kva-
litetnega ambienta, je pa v kraju še veliko sosesk, ulic in 
površin, za katere se „vizioriarska" perspektiva estetskega 
in funkcionalnega razvoja sama ponuja: Titov trg z naj-
bližjo okolico, posebno pa predel Guranjega kraja tvorita 
si ''o Valvasorjevo območje Bistrice. Že osem let raz-
mišljam o urbanizaciji, sanaciji in revitalizaciji starega bist-
riškega jedra. 

Težko je govoriti o „v iz i j i " , ker obstajajo različne variante, 
za katere se moramo odločati s pomočjo strokovnih analiz 
ob prisotnosti širše javnosti. Potrebno, oziroma nujno bi 
bilo pristopiti k poglobljenemu sanacijskemu urbanistič-
nemu načrtu, ki bi omogočil strokovni pristop k revita-
lizaciji tega našega dragulja. Kaj hočem reči? Staro naselje 
moramo oživiti, prebivalcem moramo omogočit i normalno 
in prijetno bivanje in oskrbo. Urediti moramo shajališče 
meščanov zaradi poglabljanja družbenih in kulturnih sti-
kov. Opraviti moramo fizično sanacijo objektov. Potrebna 
je ureditev prometa in infrastrukture.  Nujna je zaščita 
predelov in objektov pred neodgovornimi posegi. Interpo-
lirati je objekte, ki bi lahko dopolnijo in brez škode za 
staro naselje vplivajo na funkcioniranje naselja. 

— Levji delež pri ohranitvi zunanje podobe „Šketove hiše" 
(sedanje Matične knjižnice) si prispeval t i. Prav tako je 
notranja ureditev tvoja zamisel. Kateri kriterij i so bili odlo-
čilni za oblikovanje le-tega značilnega bistriškega arhitek-
tonskega objekta? 

— Imel sem srečo, da se mi je ponudila prilika urediti tako 
važen kulturni prostor kot Matična knjižnica. Imela je 
srečo naša Bistrica, da na glavnem trgu ni bil izveden 
projekt za trgovino s pohištvom, po katerem naj bi za-
menjali stare lesene fasadne vitrine  z aluminijastimi okni. 
Po republiških normativih bi knjižnica morala imeti tisoč 
m 2 . Za projetiranje sem imel na razpoiago le dvesto nrP 
Tako sem razdelil knjižnico samo na tr i dele: oddelek Le 



odrasle, oddelek za otroke ter srednji del prostora za revije 
in administracijo. V okenskih vitrinah sem namestil čital-
nico, preostale vitrine pa sem uporabil za izložbe. Ker sem 
v interieru hotel uporabiti domače materiale, v glavnem 
les, sem se odločil za originalno pogištvo. K uspelemu 
rezultatu se moram posebej zahvaliti tov. prof.  Vladimir ju 
Čeligoju in mizarskemu mojstru tov. Francu Šlosarju. 

- Kako ocenjuješ dosedanji urbanistični razvoj in prostor-
sko planiranje pri nas? 

- Takšna ocena je lahko zelo neobjektivna,J<er bi se bilo 
potrebno preseliti v čas in pogoje, ko je posamezna pro-
storska ureditev nastajala. Svet pa se zelo hitro spreminja, 

tudi njegovo vrednotenje. Mislim, da bi bilo potrebno no-
velirati urbanistični plan Ilirske Bistrice in izvesti več za-
zidalnih in sanacijskih načrtov v samem naselju, da bi se 
po dognanih strokovnih kriterij ih in z družbeno verifikacijo 
naše naselje lahko razvijalo v skladu z njegovimi opti-
malnimi pogoji. 

— Tvoji načrti? 

- Niso fiksni, ker takšne, kot bi si j ih želeli, redko lahko 
uresničimo. Rad bi še marsikaj projektiral. Posebno želim v 
domačem kraju doprinesti k boljšemu prostorskemu raz-
voju. Tudi slikati si še želim, in razstavljati, kajpak . . . 

Dimitr i j Bonano 

30 let bistriških tabornikov 
V letošnjem letu praznujejo člani taborniškega odreda 
SNEŽNIŠKIH RUŠEVCEV pomemben jubilej - 30 let 
neprekinjenega uspešnega dela. Potem ko se je leta 1951 
ustanovilo Združenje tabornikov Slovenije in so kmalu na-
stale prve enote imenovane RODOVI, se je ideja tabor-
ništva pojavila tudi v našem kraju. Leta 1952 so se na 
bistriški osnovni šoli (tedanji nižji gimnaziji) zbirali prvi 
navdušeni taborniki. 

ROD SNEŽNIŠKIH RUŠEVCEV je bil pri Združenju ta-
bornikov Slovenije registriran 7. maja 1953, kar pomeni 
rojstni datum naše organizacije. 
Verjetno je naš odred ena redkih organizacij v naši občini, 
ki se lahko pohvali s tridesetletnim neprekinjenim delom in 
ki k l jub občasnim težavam ni doživela hujših kriznih ob-
dobij. 
Odred se je po letu 1960 vse bolj afirmiral  na Primorskem, 
pa tudi v slovenskem in jugoslovanskem prostoru, o čemer 
pričajo številna priznanja in številne velike akcije, ki jih je 
organiziral. Ni naključje, da je za svoje delo med leti 
1971-75 prejel prehodni kip ILEGALEC in bil proglašen 
za najboljšo taborniško enoto v Sloveniji. 
Po 30 letih z veseljem ugotavljamo, da se je taborništvo iz 
Bistrice razširilo v Podgoro, kjer deluje PODGORSKI OD-
RED v Kuteževem, pa v Podgrad in Knežak. Danes je v 
naši občini 450 aktivnih tabornikov. 
Člani odreda so na letnem občnem zboru sprejeli program 
praznovanj, s katerimi želijo dostojno obeležiti ta lepi 
jubilej. K praznovanju bi poleg aktivnih članov radi priteg-
nili tudi številne prijatelje tabornikov in seveda bivše člane, 
ki so s svojim delom doprinesli k rasti in uspešnemu 
razvoju bistriškega taborništva. 

Naj na kratko predstavimo najpomembnejše aktivnosti, s 
katerimi želimo proslaviti 30-letni jubilej. 
Kot soorganizatorji smo letos prvič pomagali bistriškim 
planincem pri uspešni izvedbi 9. zimskega vzpona na Snež-
nik. V počastitev praznika KS Ilirska Bistrica bomo izvedli 
tradicionalno akcijo J L E G A L E C " . Za osrednje prazno-
vanje pripravljamo dve manifestaciji, v mesecu maju aka-
demijo in taborniško razstavo v Domu JLA. V mesecu 
avgustu bo srečanje vseh generacij bistriških tabornikov, 
kjer bodo udeleženci dobili brošuro o 30-letnem delu od-
reda in spominski našitek. 
Skupaj s planinci bomo organizirali orientacijsko tekmo-
vanje za POKAL SNEŽNIKA, ki bo tudi posvečeno jubi-
leju. 
Zaželimo, da bi bila vsa praznovanja vzpodbuda za uspešno 
delo vnaprej, vsaj še 30 let. T o m o š a j n 

Deset let numizmatičnega društva 
Primorsko numizmatično društvo Ilirska Bistrica zaključuje 
prvih deset let živahnega strokovnega in društvenega dela. 
Ne le, da je v teh letih uspelo povezati številne zbiralce 
starega kovanega in papirnatega denarja s področja vse 
Primorske in širše okolice, temveč je tudi mnogo naredilo 

na poglabljanju strokovnosti zbirateljstva, s predavanji in 
organiziranjem številnih razstav s tega področja pa je opra-
vilo tudi pomembno prosvetiteljsko nalogo med našimi 
občani. 



Razstava  o razvoju  bankovca  na Slovenskem,  ki  so jo 
odprli  konec  letošnjega  januarja,  na sam dan društvenega 
jubileja,  je pritegnila  veliko  pozornost  naših krajanov.  Stro-
kovno  razlago  k razstavi  pa je podal  njen avtor  arheolog 
Peter  Kos  iz  NB Slovenije. 

Društvo je v teh letih oblikovalo strokovno knjižico, 
skrbno ureja društveno zbirko, ki naj bi našla svoje mesto 
v bodočem krajevnem muzeju, z rednimi sestanki, ki se j ih 
je v teh letih zvrstilo že skoraj 300, pa si društveni člani 

bogatijo svoje strokovno znanje in kvalitetneje urejajo svoje 
zbirke. 
Pomembno nalogo si je društvo zadalo z delom med mla-
dimi v naši občini. Skupaj z društvenim pokroviteljem SB 
Koper, poslovno enoto v Ilirski Bistrici, organizira društvo 
redna občinska srečanja mladih varčevalcev in razvija med 
mladimi zbirateljsko kulturo. 
Društvenemu jubileju so bistriški numizmatiki že namenili 
nekatere prireditve, npr. lepo obiskano predavanje o pred-
zgodovinskih najdiščih v občini arheologinje Tilke Urbe-
love, razstavo RAZVOJ BANKOVCA NA SLOVENSKEM s 
sodelovanjem arheologa Petra Kosa in Narodne banke Slo-
venije, novoletno srečanje numizmatikov iz skoraj vseh 
slovenskih numizmatičnih društev z organiziranjem menjal-
nega posredništva. Oktobra pa načrtujemo večjo numizma-
t ično razstavo o keltskem denarju na Slovenskem iz zbirke 
numizmatičnega kabineta Narodnega muzeja v Ljubljani. 
Razstava, ki bo obiskala pomembna evropska mesta, bo 
gotovo viden kulturni dogodek v našem mestu. 
Po strokovni plati se društvo povezuje z mnogimi tovrst-
nimi društvi v ožji in širši domovini, da, celo v tuj ini, kjer 
ima pomembne stike z numizmatičnim društvom v mestu 
Hradec Kralove na Češkoslovaškem. 
S svojo živahnostjo sodi društvo med aktivnejše člane ob-
činske zveze kulturnih organizacij Ilirska Bistrica in bo z 
enako marljivostjo delovalo gotovo tudi še v naslednjih 
d e s e t l e t i i h ' Vo jko Čeligoj 

PROGRAM KINA SVOBODA ILIRSKA BISTRICA 

MAJ 

1. maj: 
HARA 
2. in 3. maj: italijanska ljubezenska komedija: DUH V 
POSTELJI 
6. maj: italijanska komedija PRSTI IZ VELURJA 
7. in 8. maj: ameriški triler POUČEN, DA UBIJA 
11. maj: ameriški akcijski PIRATI AVTOCESTE 
13. maj: angleški avanturistični FLASH GORDON 
14. in 15. maj: hongkoški akcijski f i lm 13 SINOV RUME-
NEGA ZMAJA 
20. maj: ameriški glasbeni f i lm X A N A D U 
21. in 22. maj: ameriški akcijski f i lm TELO IN DUŠA 
25. maj: francoski policijski triler KRIMINALIST IČNA 
BRIGADA 
26. maj: amariški triler UBIJALEC IZ SLUŠALKE 

27. maj: zahodnonemška erotska komedija KAKO JE 
SLADKA NJENA D O l I N A 
28. in 29. maj: ameriški vestem ČETVORICA V IGRI 

japonski vanturistični f i lm GROBNICA HINO- JUNIJ ; ^ \A? 

I . junij: ameriški avanturistični KOŠMAR 
3. junij: francoska komedija NISEM JAZ, ON JE 
4. in 5. juni j : angleški avanturistični f i lm MUNREKER 
8. juni j : ameriški avanturistični f i lm PEKLENSKI ANGELI 
10. juni j : zahodnonemški glasbeni f i lm L IL I MARLEN 
I I . in 12. junij: japonski erotski f i lm CESARSTVO 
ČUTIL 
15. juni j : domača drama VAFi lOLA VERA 
22. juni j : jugoslovanski f i lm S A V A M A L A 
25. in 26. juni j : hongkonški akcijski f i lm STRAHOVITA 
PEST 
29. juni j : ameriški kriminalni film PODZEMLJE MON 
T R E A L A 



Rentgenski aparat velja kupit 
Tega mnenja so bili delegati na seji skupščine zdravstvene 
skupnosti in krajevne skupnosti Ilirska Bistrica. Nakup apa-
rata bi se gotovo obrestoval v kratkem času. 
Dejstvo je. da sedanji zastareli rentgenski aparat v našem 
zdravstvenem domu ne more več služiti svojemu namenu. 
Zato morajo naši občani potovati v druge kraje izven 
občine. Ta potovanja pa so zamudna in vsak dan dražja. 
Glede na število občanov je nabava aparata vsekakor 
umestna. Zdravstveni dom je že prejel potrebna soglasja. 
Rentgenski aparat stane 2,1 milijona din. Krajevna skup-
nost Ilirska Bistrica je v ta namen že planirala 300.000 din. 

Tudi skupščina zdravstvene skupnosti je pozvala ostale KS 
v občini, naj bi po svojih močeh finančno sodelovale. 
Pritegnili smo k sodelovanju še OZD iz naše občine in 
ostale zainteresirane dejavnike. Če smo pred dobrim letom 
dni zbrali več kot 6 mili jonov din za telefonsko omrežje, 
potem tudi ta oreh ne bi smel bit i pretrd, saj je zdravje 
naša prva skrb. 
Pričakujemo ugoden odziv in razumevanje, saj je združe-
vanje f inančnih sredstev v našo skupno korist. 
Kako poteka združevanje sredstev in kol iko smo uspeli 
zbrati, bomo poročali v naslednji številki. 7 T 

Kako dolgo še? 
Zgolj slučaj nas je doslej obvaroval nesreč v Rozmanovi 
ulici. Med dvema grozljivima zidovoma iz kamna pešači po 
tej ozki cesti v šolo vsak dan okrog 200 otrok starih od 7 
do 11 let. 
Kam naj se otroci umaknejo pri srečanju dveh vozil, od 
katerih je eden lahko tovornjak ali avtobus? Najmanjša 
nepazljivost je lahko usodna. 
Že drugič opozarjamo na to nemogočo situacijo. 
Ukrenimo kaj! Po nesreči bo vse prepozno. 

STARŠI 

Nova priložnostna 
poštna žiga 
llirskobistriška pošta je v tem letu s priložnostnima žigoma 
že obeležila dva pomembna dogodka v našem mestu, 
10-letnico ustanovitve PRIMORSKEGA NUMIZMATIČ-
NEGA DRUŠTVA in letošnji IX. ZIMSKI VZPON NA 
SNEŽNIK. Pošta na Snežniku velja še vedno za najvišjo 
zimsko pošto v Jugoslaviji. 

Njun opis pa je naslednji; 

18. 

Datum: 28. januar 1983 
Tekst: PRIMORSKO NUMIZMATIČNO DRUŠTVO 

ILIRSKA BISTRICA 10 let 
28.1.1983 

Risba: Ladjica iz društvenega 
in mestnega grba 

Oblikovalec: Edo Seles 

Datum: 12.3.1983 
Tekst: 9. zimski vzpon na Snežnik 

12.3.1983 Planinsko društvo 
66250 lljr. Bistrica 

Risba: Stilizirani trije vrhovi 
Snežnika 

Oblikovalec: Edo Seles 



Pisatelj, kipar Tone Svetina 

Tone Svetina, pisatelj in kipar, znan pri nas in po svetu, je 
naš najbolj bran in najbolj uveljavljen slovenski pisec vojnih 
romanov. To potrjuje tudi, da je bila njegova UKANA, za 
katero je prejel vrsto nagrad, v Sloveniji desetkrat tiskana v 
70.000 izvodih. ~ -akrat je izšla « Sovjetski zvezi, vsakič v 
nakladi 100.000 izvodov. Tiskali so jo tudi v Pragi, 
Avstriji, Itali j i in v Chicagu. Uveljavil se je tudi z deli 
Lovčeva hči, Orlovo gnezdo, O bojih in porazih. Rdeči 
sneg Triglava, Stena, Ugaslo ognjišče, Ognjeni plaz in Vol-
čiči. Za naše ljudi bo najbolj pomembno in upam tudi 
najbolj brano delo Med nebom in peklom, zgodba o pleme-
nitosti in hrabrosti Bečanove matere z Ostrožnega brda. 
Pisatelj — mojster besede, je tudi mojster oblikovanja 
skulptur iz jeklenih drobcev in orožja. Imel je veliko samo-
stojnih razstav (Ljubljana, Beograd, Pula, Koln itd.). Ustva-
ril je 40 spomenikov in obeležij narodnoosvobodilni borbi 
v Sloveniji in Jugoslaviji. Ena njegovih največjih skulptur je 
v Richmonu v ZDA. 
Najsi je segel po enem ali drugem, v obeh je prvinsko in 
globoko zajemal svet danega in slutenega, svet ljudi, ki 
nosijo v sebi neuničljivo hotenje po boljšem in drugačnem. 
Vse njegovo umetniško snovanje je prežeto z enim samim 
sporočilom: UPRITE SE ZLU! 
Za pisanje in varjenje drobcev vojnega materiala je kata-
strofa druge svetovne vojne za umetnika vir snovanja 
Spoznal sem, pravi Svetina, da čovek piše in skuša likovno 
izraziti svet, pravzaprav se umetniško izraža iz dveh osnov-
nih vzrokov: iz občutka bolečine, trpljenja ali pa iz veselja 

nad življenjem. Ti dve občut j i se združita in razdružujeta 
kot svetloba in senca. 
Pred kratkim je izšel Svetinov roman Med nebom in pek-
lom. Pripoveduje o vojnih razmerah in narodnoosvobodil-
nem boju na Primorskem ter o življenju med obema voj-
nama. 
Epilog, ki je v romanu uvod, se zaključuje z vprašanjem, 
ali bodo otroci znali ceniti in braniti svobodo, ki so jo 
priborili očetje in matere. 
V ospredju je usoda kmečke družine Maslovih ali Bečanovih 
z Ostrožnega brda. Razočarani sprejmejo italijansko za-
sedbo Primorske, kajti polni upanja so pričakovali Jugosla-
vijo. Živi jo v bližini meje, kjer prihajajo nasprotja med 
ljudmi in oblastjo najgloblje do izraza. 
Bečanova, Maslova družina kljubuje Italijanom tako kot na 
Primorskem nešteto družin. Osrednja oseba romana je Be-
čanova Jožefa — Pepca, kmetica, ki rodi možu Francu 
enajst otrok. Oba j ih v boju za obstanek, za zemljo in 
^ovenske pravice vzgajata v ponosne, uporne Slovence. Vsi 

težko prenašajo potujčevanje in pritisk Italijanov. Kmetje 
na meji propadajo, v dolini se razraščata italijanska oblast 
in fašizem z grobim zatiranjem vsega slovenskega. Pojavi se 
uporniška organizacija „ T I G R " , katere član je Osojnik, 
kmet ob meji, Bečanov prijatelj, tihotapec in obveščevalec 
za staro jugoslovansko vojsko. V mestu ob reki se ustanav-
ljajo tudi prve organizacije komunistične partije. Ob za-
četku osvajalne vojne v Abesiniji bežijo slovenski fantje 
čez mejo. Nadaljnja tragedija je kapitulacija Jugoslavije. 
Namesto osvobodilne vojske, ki bi rešila Primorsko, zase-
dejo Italijani del Slovenije in Jugoslavije. Kmalu se začne 
osvobodilna vojna, ki jo v te kraje prinese Janez, pripadnik 
KP Slovenije. Ta najde zatočišče pri Bečanovih, katerih sin 
France je prinesel misli upora z Notranjske, kjer je bil na 
delu. 
Začne se boj in neusmiljen spopad z Italijani in s fa-
šizmom. Tudi Bečanovi otroci gredo v boj. Najstarejši sin 
Karlo postane vodja partizanske čete. Seveda Italijani od-
krijejo, kam vodijo nit i upora. 
Protiigro upornikom, ki j ih v romanu poosebljajo Bečanovi 
in njihovi soborci, izvajajo pripadniki italijanskega varnost-
nega policijskega aparata. 
Varnostni inšpektor Losanna in poročnik karabinjerjev 
Zanni odkrijeta, da prihaja sovražna dejavnost izza meje. V 
pokrajino pod Snežnikom usmerita svoj žaromet. Toda 
kanala, ki ga vodi kmet Osojnik, ne odkrijeta. Šele ko se 
začne upor, zaslutita, da je njegovo jedro pri družini Be-
čanovih. Losanna se zakolne, da bo razkril in uničil Beča-
nove, ki j im sledi že dolga leta. 
Poročnik Zanni je v spopadu s Karlom ubit. Italijani se 
zato maščujejo nad očetom, materjo in otroci. Najprej 
požgejo in minirajo domačijo Bečanovih, prvo hišo na 
Primorskem, nato del vasi, potem pa začnejo s streljanjem 
talcev, z množičnimi aretacijami in požigi. Žrtve padajo na 
obeh straneh. 
Za Jožefo Maslo se začne Kalvarija, mučenje na policij i in 
v taborišču. Toda ona upa in vztraja. Njen boj se konča s 
smrtjo v nemškem uničevalnem taborišču Auschvvitzu. 
Ob kapitulaciji Italije, ko tudi Bečanovi otroci sodelujejo 
pri razoroževanju italijanske divizije, se izpolni dolgoletni 
sen grenke zmage. Popolna je šele takrat, ko Karlo, član 
Bazoviške brigade, sodeluje pri osvoboditvi Trsta in ko 
varnostni inšpektor Losanna spozna dokončni poraz fa-



šizma in nesmiselnost idej, za katere se je pehal t r i deset- relacije med nasiljem in uporom, krvnikom in žrtvijo, brez-
letja. upom in upanjem. Odpira tezo, da narod, ki ne pozna 
Roman sintetizira narodno osvobodilni boj primorskih Slo- poraza, ne more biti premagan. Lahko ga uničijo, toda 
vencev v četrt stoletja. Opisuje pogoje ljudske vstaje z premagajo ga ne. 
vsemi predhodnimi obl ikami boja. Nadalje raziskuje roman DARINKA ZBOGAR 

Vse bolj uporabljamo vlak in avtobus 
Energetska kriza, dražji benzin, vse to nas sili, da pogosteje 
uporabljamo za prevoz vlak in avtobus. Lahko rečemo, da 
smo sorazmerno kar dobro prometno povezani z Ljubljano, 
Reko in Koprom. Železniške in avtobusne proge z nave-
denimi mesti so dokaj enakomerno časovno razporejene, 
tako da imamo kar pestro možnost izbire prevoza. V 
nadaljevanju posredujemo urnik odhodov za vlak in avto-
bus v navedene kraje. 

VLAK 

ODHOD V SMER LJUBLJANA 

5,48 
11,37 
18,26 

6,50 
14,20 
20,14 

7,40 11,01 
16,27 
21,00 

ODHOD V SMER REKA 

5,47 
12,19 
16,56 

6,44 
13,48 
18,25 

8,55 
16,28 
21,45 

Navedena vzozna reda veljata 
do 28. maja 1983 

AVTOBUS 

ODHOD V SMER LJUBLJANA 

2,55 3,10 
7,10 10,00 

16,14 

Opomba: 

*vozi samo ob delavnikih 

ODHOD V SMER REKA 

00,40 
15.20 
21.21 

7,25* 
16,50 

7,50 
14,15" 

9,50 
17,30 

Opomba: 
*vozi samo ob delavnikih 

ODHOD V SMER KOPER 

6,00 6,35 
10,15 12,20* 
19,10 21,30* 
Opomba: 
*vozi samob nedeljah 

8,10 
15,35 

Deseti brat" prek občinskih meja 
Dramsko društvo v Ilirski Bistrici je v lanski sezoni doseglo 
z Jurčičevim Desetim bratom v dramatizaciji Andreja 
Inkreta in režiji Jožeta Mahneta za naše razmere kar nena-
vaden uspeh, saj so gledalci šestkrat napolnili dvorano 
Doma JLA. V tej sezoni je igra še vedno na sporedu. Glas 
o dobri izvedbi je šel tudi preko občinskih meja in tako so 
se predstavili naši igralci v preteklosti občinstvu v Postojni, 
Prestranku, Podgradu in Sežani. Obisk je bil kar zadovoljiv, 
priznanj pa tudi ni manjkalo. Dne 19. marca letos so 

nastopili igralci z igro v skrajšani obl iki (le z gostilniškimi 
prizori) v Nabrežini, s katero ima naša občina živahne 
stike, saj se za naš občinski praznik pripravlja pobratenje 
obeh občin. Za Desetega brata se zanima tudi kulturna 
skupnost obalnih občin in morda bodo nastopili igralci 
tudi na tamkajšnjih odrih, omenjata pa se tudi Trst in 
Reka. 
Velja, da je tak odziv za igralce vzpodbuda za nadaljnje 
delo in kvalitetno rast. c 

Jež, lisica in polh 
(Sodobna basen) 

Pod mogočno zasneženo goro so živeli vsak v svojem 
revirju v lepi slogi jež, lisica in polh. Kadar so se srečali pri 
svojih opravilih, so se kot dobri sosedje prijazno pozdravili. 

Nekega dne pa je prišel starešina revirjev in rekel, da bo 
potrebno, kakor se reče, vso stvar reorganizirati. Eden od 
revirjev naj bo glavni, nekakšen center, v katerem naj bi se 
reševala vprašanja, pomembna za vse tri revirje. Premetena 
lisica je pregovorila starešino, da je prav njen revir najbolj 
primeren za takšno važno vlogo, jež in polh sta zaupala, da 
bo tako najbolj prav. 



Prihajala pa je zima. Jež in polh sta se marljivo vsak v 
svojem revirju pripravljala na hude čase. Lisica pa je za-
čela, namesto, da bi uredila svoj revir, z novimi gradnjami. 
Kmalu ji je zmanjkalo denarja. Kaj sedaj? K sosedom po 
denar! ,,Ljuba soseda, stvar je taka, vajina dolžnost je, da 
pomagata mojemu revirju, ki ja pač glavni", je dejala. Jež 
je prikimal, polh pa se je obotavljal. Doma je sklical vse 
polhe in j im razložil stvar. Polhi so bili hudo nejevoljni. 

Zakaj naj bi reševali lisico, ki je v svojem pohlepu in 
nepremišljenosti šla predaleč? Posebno mladi, razgledani 
polhi so odločno odkloni l i lisičine zahteve. „Gremo rajši 
po svetu", so dejali. In tako se je tudi zgodilo. Raztepli so 
se na vse kraje in ni j im bilo več mar, kaj se godi doma. V 
revirju so ostali ostareli polhi in lisica je imela pri njih 
glavno besedo. 

Zaključen notranjski pokal 
Sviščaki so bili ponovno prizorišče množičnega smučar-
skega tekmovanja za notranjski pokal, ki poteka že osmo 
smučarsko sezono. Zaradi pomanjkanja snega na nekaterih 
smučiščih je nekaj tekem odpadlo. Na zadnji tekmi v 
nedeljo, 20.3.1983, se je v slalomu pomerilo preko 200 
tekmovalcev iz šestih klubov. Marljivi organizatorji SK 
Snežnik so odlično pripravili proge, čeprav je spomla-
dansko sonce že močno načelo snežno odejo. Boljše 
uvrstitve domačih tekmovalcev na tej tekmi: 

Boljše končne uvrstitve domačih tekmovalcev: 

CICIBANKE: 
CICIBANI: 
MLAJŠI MLADINCI : 
MLAJŠE MLADINKE: 
STAREJŠI MLADINCI : 

1. Rozman Marjanca 
2. Bevčič Alan — Snežnik 
3. Sedmak Igor 
3. Tomšič Nevenka 
3. Batista Aleks 

Ekipno pa so posamezni klubi dosegli naslednje uvrstitve: 

CICIBANI: 
MLAJŠI MLADINCI : 
MLAJŠE MLADINKE: 
STAREJŠI MLADINCI : 

3. Bevčič Alan 
2. Sedmak Igor 
2. Šajn Alenka 
2. Batista Aleks 

1. SK Vrhnika, 
2. SK Postojna 
3. SK Pivka, 
4. SK Snežnik I 
5. SK Logatec 
6. SK Portorož 

I. Bistrica 

Rozman Boža 

Občinsko sindikalno prvenstvo v smučanju 
Konec marca je na Sviščakih potekalo občinsko sindikalno 
prvenstvo v veleslalomu v organizaciji Občinskega sindi-
kalnega sveta in Smučarskega kluba Snežnik. 
Kljub maloštevilnim tekmovalcem, čemur je bil vzrok slabo 
vreme in pa že končana smučarska sezona, je tekmovanje 
uspelo in to še v ugodnih snežnih razmerah. 

Tekmovalci so se uvrstili takole: 

Mlajše članice: 

1. Šestan Nada, Lesonit, 
2. Šepec Astrid, Transport 

3. Boštjančič Majda, Gradnje 

Mlajši člani: 

1. Kmetec Silvo, PM 
2. Kovačevič Zlatan, PM 
3. Šajn Vojko, Ilirija 

Starejše članice: 

1. Mikuletič Ivanka, SO II. Bistrica 
2. Šircelj Nija, Lesonit, 
3. Rozman Boža, OGZ 

Starejši člani: 

1. Frank Marjan, Transport 
2. Mikuletič Avgust, Plama 

3. Šepec Miran, TOK 

Veterani: 

1. Bižič Jože, Transport 
2. Poročnik Hinko, Lesonit 

3. Prosen Dušan, Transport 

Ekipe so se uvrstile takole: 

1. SO II. Bistrica (pokal) 
2. Transport 
3. Lesonit itd. 
Ob zaključku se je vsem udeležencem tekmovanja zahvalil 
sekretar OOS Ujčič Branko ter najboljšim razdelil pri-
znanja in medalje. Obenem se je za uspešno izvedeno 
tekmovanje zahvalil SK Snežnik ter poudaril njihovo delo 
pri razvijanju množičnosti smučanja, saj je tudi to sezono 
izpeljal vrsto smučarskih tečajev med mladino med od-
raslimi po delovnih organizacijah. 

Rozman Boža 



Vsem občanom 
in delovnim kolektivom čestitamo: 

21. april, dan OF 
1. maj, praznik dela 

1. maj, praznik KS Ilirska Bistrica 

TOZD TOVORNI PROMET 
TOZD AVTOSERVIS 
DSSKUPNE SLUŽBE 

M e d n a r o d n i t r a n s p o r t n a f t n i h de r i va tov , k e m i k a l i j 
in d rug ih t e k o č i n v av toc is te rnah in spec ia ln ih 
nadgradn jah, servis in r e m o n t voz i l . 

— zaščita lesa in lesnih plošč 
— korozijska zaščita 
— laki in tesnila za industrijo 
— embalaže in farmacevtiko 
— laki za smuči 
— zaščita zgradb 
— avtolaki 

A-2353 Guntramsdorf,  Modlinger StraRe 15, Avstrija 



TOK — tovarna organskih kislin ILIRSKA BISTRICA 

proizvodni program: 
— organske kisline 
— citronska kislina 
— vinska kislina 
— metavinska kislina 
— mlečna kislina 

GALVANSKI 
PROIZVODI 
— proizvodi za 

usnjarsko 
industrijo 

— eno loški preparati 

KOMUNALNO 
GRADBENO 
PODJETJE 

IL IRSKA BISTRICA 

SPLOŠNO 
GRADBENO 

£ Q ljubljanska banka PODJETJE 

splošna banka koper 
n. sub. o. PRIMORJE Poslovna enota Ilirska Bistrica PRIMORJE 
Vsem poslovnim partnerjem, delovnim 
ljudem in občanom čestitamo za 
1. maj — praznik dela! 

Ajdovščina Vsem poslovnim partnerjem, delovnim 
ljudem in občanom čestitamo za 
1. maj — praznik dela! 

TOZD BISTRICA 

Plutal,  n. sol. o. 
Industrija 

zapiralne  embalaže 
in grafičnih  storitev 

Ljubljana 
Cesta v  Gorice  8 

TOZD  Grafika,  n. sub. o. 
Ilirska  Bistrica,  Vodnikova  73 



Velik uspeh naših smučarjev v Trbižu 
V soboto, 26. februarja  1983, je potekalo v Trbižu traci-
cionalno tekmovanje za prehodni pokal bratstva treh dežel 
v veleslalomu v organizaciji smučarskega kluba Devin. So-
delovalo je 11 smučarskih klubov, tekmovalo pa je okrog 
250 tekmovalcev. Tekma je potekala na dveh progah, in 
sicer na lažji progi, dolgi 300 m z 10 vratci za mlajše in 
starejše tekmovalce, za druge pa na 1200 m dolgi progi z 
višinsko razliko 300 m in s 48 vratci. 
Boljše uvrstitve naših smučarjev v posamezMh kategorijah: 

MIŠKE: 3. Rozman Marjanca 
MEDVEDKE: 1. Božič Martina 
MEDVEDKI : 2. Šircelj Damir 
PIONIRKE: 2. Šajn Alenka SK Snežnik 
PIONIRJI: 3. Sedmak Igor 
MLADINKE: 1. Kopriva vlasta 
DAME: 1. Šircelj Nija 

2. Vergan Neta 

Ekipno pa so se klubi uvrstili takole: 

1. SK Snežnik II. Bistrica, 
ki je tudi osvojil poka! 
2. SK Kranjska gora 
3. SD Gumar Sava 
4. SK Devin Trst 
5. ŠD Valentin Vodnik 

Sodelovanje z zamejskimi Slovenci se vsako leto poglablja, 
o čemer pričajo obiski in Jkupni nastopi na tekmovanjih 
treh dežel v Trbižu, pokal Snežnika in druga. 
Doseženo prvo mesto naših smučarjev na tekmovanju v 
Trbižu ni' le bil velik tekmovalni dosežek, temveč pomeni 
tudi zbližanje z drugimi klubi ter nudi možnost za dogovor 
o nadaljnjem sodelovanju. 

ROZMAN BOŽA 

Na kratko 
— Krajani dela Podgrajske ulice so se letos v mesecu marcu 
številno udeležili del pri ureditvi makadamskih cest in 
gradnji javne razsvetljave. S prostovoljnim delom so posuli 
cesto s tamponom v dolžini 150 metrov. Opravili so tudi 
vsa gradbena in zemeljska dela pri postavitvi javne razsvet-
ljave. S svojim delom so bistveno pospešili potek del, tako 
da so luči zasvetile že zadnje dni marca. 
— Komunalno gradbeno podjetje je končalo z izgradnjo 
kanala A, ki odvaja meteorne in fekalne vode iz Gabrja in 
S—13. V naslednjih dneh se bo začela dokončno izgradnja 
kanala S. Ta kanal odvaja odplake iz starega dela mesta. 
Podaljšek kanala S bo odvajal odpadne vode v reko Reko 
nizvodno od Elektrožage, skupno s kanalom A. Ta kolek-
tor bo zgrajen v dolžini 600 metrov iz salonitnih cevi 
premera 900 mm. V poletnih mesecih bo KGP zgradilo 
tudi sifonsko prečkanje potoka Bistrice pri železniškem 
mostu, s katerim bo zaključena kanalizacija jugovzhodnega 
dela mesta. 

IZDAL: Svet Krajevne skupnosti Ilirska 
Bistrica 
Glasilo izhaja občasno 

GLAVNI IN 
ODGOVORNI UREDNIK : Popit Ivan 

UREDNIŠKI ODBOR: Franc Munih, Vojko Čeligoj, 
Boža Rozman, Zmago Trebeč, 
Dimitr i j Bonano 

FOTO: Emil Moraž, Edo Seles 
OBLIKOVALEC: Edvard Seles 
N A K L A D A : 1000 izvodov 
RAZMNOŽIL : Edvard Usenik, Kadilnikova 8. 

Ljubljana 

Glasilo je po 6. točk i 1. odstavka 36. člena Zakona o 
obdavčenju proizvodov in storitev v prometu (Uradni list 
SFRJ, št. 33/72) in mnenju Sekretariata za informacije 
SRS, St. 421 — 1/72, prosto plačila prometnega davka. 

Humor 
P I J E A v C A J/ 

POAASAAS. 
B°JANU KRlZAJU 
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